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Mátrafüredi helyzetkép 
 

Előzmények: Mátrafüred, az egykor 
szebb napokat is megélt hegyvidéki 
üdülőhely mára olyan mélységben van, 
hogy Atlantisz módjára elsüllyed, ha nem 
kap mentőövet. Szemét, korhadt, szedett-
vedett padok és szemetesek, játszótér 
játékok nélkül, lepusztult park, évek óta 
kiszáradt fák, bokrok, befejezetlen Avar út, 
eltömődött vízelvezető árkok és 
sorolhatnánk. Mátrafüred hajdan olyan hely 
volt, ahol tíz évet is várni kellett egy-egy 
eladó ingatlanra, ha valaki mátrafüredi lakos 
szeretett volna lenni. Napjainkban 
elmenekülnek az emberek innen, utcánként 
8-10 eladó ház, szebb, rendezettebb 
településekre, Pálosvörösmartra, 
Gyöngyössolymosra, Kisnánára költöznek a 
lakók. A régi vendégek még emlékeznek 
legendás parkjára, a mesevárosra, a 
virágkosarakra, a kavicsos útra. A 
részönkormányzat (RÖK) márciusi lapjában 
sem olvashattunk semmi biztatót. A 
nyilvános WC kivételével csak arról 
tájékoztattak, hogy mit nem ígérhetnek. Az 
elkeseredettség és a tehetetlenség arra 
ösztönözte lakótársainkat, hogy a 
Belügyminisztérium Önkormányzati 
Államtitkárához forduljanak panasszal, ahol 
közvetve meg is győződtek a panasz 
jogosságáról. Március 2-án az alábbi 
levéllel kerestem meg Dr. Réthy Béla 
alpolgármestert.  
„Tisztelt Alpolgármester Úr! A Benei 
Krónika áprilisi számában szeretnénk 
tájékoztatni az olvasókat, hogy a TDM által 
javasolt turisztikai fejlesztésekből mit 
valósít meg a város, és mekkora összeg áll 
rendelkezésre, tekintettel arra, hogy 
húsvéttal elkezdődött az előszezon és a 
megvalósításhoz is idő kell. Mátrafüred 
annyira lecsúszott, hogy ennél mélyebbre 
már nem süllyedhet (szemét, korhadt padok, 
lepusztult park, a turisták által kedvelt 
forrásoknál tíz éves hamu a 
szalonnasütőkben). Ezekről a kérdésekről 

szeretnék egy időpontot kérni vagy e-mailes 
választ kapni.” 

Április 9-én volt a találkozó a városházán, 
ahol kiderült, hogy ezek a problémák el sem 
jutottak a városhoz, ezért az alpolgármester 
úr helyszíni szemlét javasolt, melyre április 
15-én került sor Mátrafüreden és 
Kékestetőn. Az alpolgármestert elkísérte 
Szilágyi Attila városüzemeltetési igazgató 
is. Amit láttak, az a város vezetőit is 
meglepte és megtudtuk (több helybeli is 
csatlakozott a szemléhez), hogy 
részarányosan a gyöngyösi parkokhoz 
képest Füred több pénzt kap, amiből 
ékszerdoboznak kellene lennie. Mátrafüred 
problémáit végigjárva, lefotózva, majd 
kiegészítve a teendők feltárását egészen 
Kékestetőig, a helyszíni szemle délben 
véget ért. 

Elvárható lett volna, hogy a RÖK 
foglalkozzon a problémákkal, ami nem 
kíván több látásmódot, mint saját 
környezetünk rendben tartását és nem 
következett volna be a részönkormányzatra 
nézve az a szégyenteljes dolog, hogy a 
Belügyminisztériumba kelljen panaszra 
menni az áldatlan állapotok miatt. Mint 
megtudtuk, hirtelen a RÖK-nek is lett egy 
listája a füredi teendőkről. Egy magánember 
lehet annyira amatőr, hogy a költségvetés 
elfogadása után nyújtja be a terveiről 
készült listáját, de egy bizottságnak már 
decemberben, a költségvetés tervezésénél 
be kellett volna ezt terjeszteni. Hajdan 
üdülőhelyi biztos látta el az üdülőhelyi 
feladatokat. A RÖK, mint bizottság, nem 
működött hatékonyan nemcsak most, hanem 
korábban sem, mert a mai állapotok nem 
tegnapról mára alakultak ki. Nem átruházott 
jogkör kérdése a hatékonyság, amit 
igazolnak az állampolgári kezdeményezésre 
megvalósult fejlesztések is (szánkópálya és 
sok más eset). Képviselőre szükség van, de 
Füred dolgaiban falugyűlés döntsön, vagy a 
jól bevált üdülőhelyi biztosi megbízatást 
kellene visszaállítani.  

Az eredeti gondolatmenet nem a 
problémák felvetése lett volna, hanem a 
megoldások ismertetése, de az ígérettel 
ellentétben, nem kaptunk erről tájékoztatást, 
csak a Jávoros-forrás felújítására tett 
javaslatról, ennek is örülünk. Csak folyosói 
pletykákra tudunk hagyatkozni, hogy 
lesznek felújítások, sőt, már el is kezdődtek, 
a buszmegállóban lecserélték a korhadt 
padokat, amit a turisták azonnal birtokba is 
vettek. A Máriácskához vezető út felújítása 
állampolgári jogon került beterjesztésre az 
idegenforgalmi bizottság ülésén, ahol 
támogatták az ügyet. Reméljük, hogy meg is 
valósul, és ezzel megoldódik a kis Malom-
csatorna sorsa is.  

A Mátra sorsa nemzetgazdasági érdek, 
egy van belőle, itt vannak a „legek”: 
legmagasabb csúcs, legmagasabban fekvő 
tó, legmagasabban lévő kalandpark, 
legmagasabban fakadó források, egyetlen 
klimatikus gyógyhelyünk, ami megfelel a 
Magas-Tátra fürdőszintjének és 
sorolhatnánk. Az ország kirakata kell, hogy 
legyen a főváros közelsége, Európában is 
egyedülálló természeti értékei, extrém 
sportolási lehetőségei, kitűnő borai, pompás 
levegője miatt. A vendégforgalom a 
statisztikai adatok szerint a fentiek ellenére 
is növekszik, 2012-ben 106 ezer 
vendégéjszakát töltöttek el a látogatók, de 
ez a ’30-as évek adatait sem éri el, amikor 
150 ezer fölött volt a vendégéjszakák száma 
Benétől a Kékes szállóig, egy olyan 
világban, amikor a trianoni események 
lelkileg is megnyomorították a nemzetet, 
egy vesztes háború állt mögöttünk, 
világgazdasági válság volt és csak a polgári 
réteg járt nyaralni. Ehhez képest a 
körülményeink sokkal jobbak. Ha 
együttműködve – eredményesen működő 
füredi egyesülettel, az alapítvánnyal, 
intézményekkel, magánszemélyekkel - 
húzzák ezt a szekeret, újból felvirágozhat 
Mátrafüred, a szekér pedig marad 
látványosságnak a turistáknak.  

Rostás Gabi 
Sástói randevú 

 
2012. november 6-án került sor a sástói 

kemping beruházás műszaki átadására, mely 
november 30-ig fejeződött be. Ezt követően 
megkérésre került a használatba vételi 
engedély és a vízjogi létesítési engedély, 
melyeket meg is kaptak, tudtuk meg Szántó 
János műszaki ellenőrtől (Szántó Família 
Építőipari és Szolgáltató Bt.). 

2013. március 14-én ünnepélyes 
projektzáró rendezvényt szervezett a 

társaság az érintett szakmai szervezetek és a 
sajtó részvételével. 

A beruházást a hozzászólók 
sokféleképpen értékelték. 
Balázs József (országgyűlési képviselő): 
nagyot mert álmodni Palik Tibor, amikor 
megvalósította világszínvonalon a sástói 
kempinget, ami bizonyítja, hogy egyre 
sikeresebben pályáznak a vállalkozók a 
Széchenyi-terv keretében. A turisztikai 
szervezetek egyre nagyobb összefogásának 

köszönhető a 100 ezer vendégéjszaka, ami 
az új kempinggel csak növekedni fog. 
Vona Gábor (országgyűlési képviselő): a 
zord időjárás ellenére szívünkben melegség 
van, hiszen mindenkinek fűződik valamilyen 
gyermekkori élménye Sástóhoz, amely egy 
csiszolatlan gyémánt, amely megtalálta 
csiszolóját. Sástó nemcsak az üdülést 
szolgálja, hanem munkahelyeket is teremt. 
Faragó László (polgármester): már civilek 
is összefogtak a Sástóért, de csak a tó 
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tulajdonviszonyának rendezése tette 
lehetővé, hogy elinduljanak az első lépések. 
A tó alsó része megvásárlásra került 12,7 
millió forintért, mely összeget az ÉLPAK 
Zrt. biztosította. A kemping környezete is 
megújul, tanösvények, csillagvizsgáló, 
oktató központ és más létesítmények 
szolgálják majd a turizmust, mely a 
gazdaság szekerét is tolja. 
Kápolnai Nagy Ágnes (Mátra Jövője 
Turisztikai Egyesület): a négycsillagos 
szállodák után egy európai színvonalú 
kempinggel gazdagodott a Mátra, amely 
eddig elsősorban a belföldi turizmust 
szolgálta. Akár a kemping tesztje is lehet a 
holland turisták megjelenése, hiszen 
köztudottan sátorozó, kempingező nemzet a 
holland. 
Kósa László (TDM elnök): gratulált az 
optimizmushoz és a kitartáshoz. Hiánypótló 

egész Észak- Magyarországon a 
legmagasabban fekvő tó melletti gyógyító 
életmód megvalósítása. Akik turizmusból, 
vendéglátásból élnek, azoknak örömteli 
fellendülés várható. 
Palik Tibor  beruházó (ÉLPAK Zrt. 
vezérigazgatója), utolsó hozzászólóként a 
nagy emberek szerénységével emlékezett 
vissza a 2011-es évre: amikor elkezdődtek a 
munkálatok verőfényes napsütés volt és egy 
viharvert kemping. A mai ünnepélyes napon 
hó- és szélvihar és egy ragyogó kemping 
van. Sok nehézségen vannak túl, hiszen a 
közművek elhelyezése sem volt egyszerű a 
talajviszonyok miatt.  

Új recepció épült, két új vizesblokk, 27 
lakókocsis beálló víz, szennyvíz, kábel tv, 
elektromos rácsatlakozással a négycsillagos 
elvárásoknak megfelelően. Megálmodtak 
egy wellnest is, itt található Magyarország 

egyik legszebb sóbarlangja, melynek fala 
parajdi sósziklából, a világító sótéglák 
pedig a Himmalájából származnak, 
gyerekeknek külön sóhomokozóval. 

A beruházás egy része pályázati pénzből, 
a többi magánerőből valósult meg. A 380 
millió forintos beruházásból 172 millió 
forint volt a támogatás.  

A sikeres megvalósuláshoz hozzájárult, 
hogy mindenki maximálisan odatette magát 
a tervezőtől a kivitelezőig, az 
önkormányzattól a kollégákig, és nem 
maradtak adósok senkinek, kifizették 
határidőre a partnereket. 

Májusban már birtokba vehetik a 
vendégek Magyarország egyik legszebb 
helyén, a legmagasabban fekvő tó partján 
megépült luxus kempinget, mely az ország 
legmagasabban fekvő kalandparkjával egy 
komplex turisztikai egységet képez. 

Rostás Gabi 
 
 

Gyöngyösi Hírek online hírportál a legfrissebb hírekkel, eseményekkel, programajánlatokkal! 
Főszerkesztő: Keszthelyi László 

 
Turisztikai Desztinációs Menedzsment  

(TDM) 
 

A TDM egy alulról építkező 
menedzsment, amely összefogja a civil 
szférát és a magánszektort, és elsajátítja a 
gyenesdiási modellt. Ennek középpontjában 
a környezet áll, melynek ki kell elégíteni a 
lakosság és a látogatók igényeit, mely 
érdekek szerencsére találkoznak is. A 
természet- és környezetvédelemhez 
szakismeret szükséges, amelyhez 
elengedhetetlen a civil szervezetekkel való 
együttműködés. Az önkormányzatnak 
fontos szerepe van a turizmusban, ennek 
megfelelően hozza meg döntéseit a 
településfejlesztési tervekben, 
infrastrukturális fejlesztésekben.  

A TDM - 2012-ben - 17,5 millió forintot 
kapott az önkormányzattól, ami az iroda 
működtetését fedezi. Az egyesület a 
fejlesztésekre csak javaslattevő, nincs 
döntési joga és turisztikai célra elkülönített 
összeggel sem rendelkezik. Amennyiben 
elkülönített összegből gazdálkodna, 
pályázatokkal, közmunkával, társadalmi 
munkával nagyobb lehetőség nyílna az 
üdülőövezetek, köztük Mátrafüred 
turisztikai fejlesztésére, ahol ténylegesen 
megjelenik a turizmus.  

Rövid betekintés a TDM 2012-ben 
végzett tevékenységébe. 
Megjelenések, kitelepülések:  
Téli Mátra teljesítménytúrán, április 14-én a 
Hanák Kolos és Mátra Bérc 
teljesítménytúrán kihelyeztek molinónkat, 
kiadványokat, Utazás Kiállítás Budapesten. 
Részt vettek a vidéki idegenforgalmi 
szakmai kiállításon Debrecenben, az Etyeki 
Pincefesztiválon a TDM iroda külön 
standdal jelent meg kiadványokkal, 

szállodák csomagajánlatival, az Adrenalin 
park attrakcióival (ló, excentrikus bicikli). 
Az RTL Klub Törzsutas műsora háromszor 
forgatott a Mátrában, a TDM fedezte a 
kulturális látnivalók bemutatásának 
költségét. Szerződést kötöttek az ÉVA 
Média Kft-vel német nyelvű vásári 
kiadványban történő megjelenésre. 
Szeptember 1-2-án a Mátra Maraton 
sportrendezvényen jelentek meg 
kiadványokkal, szóróanyaggal, illetve 3 
különdíjat ajánlott fel az egyesület a 
résztvevők között, a Dió Rádió a Szent 
István Napot, Szüreti Napokat és a 
Gyöngyösi Ádventet reklámozta, melynek 
szövegében az egyesület és annak 
elérhetőségei mindig szerepeltek, a Mood 
magazinban 3 havi megjelenés lehetősége, a 
Kiskegyed december közepén egész oldalas 
Mátra tájékoztatót jelentetett meg. 
Rendezvények:  
a TDM mint koordináló vett részt az 
augusztus 20-i Szent István Napi és a 
Gyöngyösi Szüreti Napokon 
szeptemberben. (Pályázatot nyújtottak be a 
Gyöngyösi Szüreti Napok támogatására, 
melyre 2.000.000 Ft-t nyertek).  
Kiadványok:   
gyöngyösi és mátrai programokat 
tartalmazó programfüzet jelent meg 3500 
példányban, 10 nap a Mátrában - igen 
népszerű - sorozatból 3000 db-ot, továbbá 
300-300 példányt rendeltek Mátrafüred, 
valamint Kékestető, Mátraháza és Sástó 

helytörténetét, turizmusát bemutató 
hiánypótló, szép kivitelű kiadványokból. 
Online hirdetések:  
havonta hírleveleket küldenek közel 4000 e-
mail címre, melyek tartalmazzák a térség 
aktuális programjait, szállásajánlatait. 
Januárban 470 általános iskola és 370 
középiskolának küldtek a Mátráról 
bemutatkozó anyagot.  
Honlap:  
Mátra Facebook oldaluknak 700 tagja van. 
A honlapon jelenleg ajánlatkérő rendszer 
működik. 2012-ben 109 ajánlatkérés 
érkezett szolgáltatóikhoz 952 
vendégéjszakára és 37 fős éttermi ellátásra. 
Online foglalási rendszer kiépítésével 
kapcsolatban az üzemeltető elkezdte a 
szükséges beállításokat. 2013 elejére 
terveznek egy oktatást a TDM tagoknak és 
szolgáltatóknak, hogy hogyan tudják a 
rendszert önállóan kezelni. 
Együttműködések:  
a Gyöngyös-Mátra Turisztikai Közhasznú 
Egyesület konzorciumi tagként részt vesz a 
svájci-magyar együttműködésben, melynek 
célja egy olyan márkatermék létrehozása, 
mely jellemző az Észak-magyarországi 
régióra és ez által létrejöhet egy turisztikai, 
egészségügyi partnerségi együttműködés, a 
„Gyógyító Régiók”  keretén belül. 

 
 
 

(R.G.)
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„Almavirág”Összefogás Projekt - Civil vezetők képzése és összefogása 
 

Amilyen sokfélék vagyunk mi, a 
társadalom egyéni tagjai, legalább olyan 
sokfélék a minket képviselő civil 
szervezetek is. De vajon mindig képesek-e 
hatékony gazdálkodást folytatni 
meghirdetett céljaik elérésére? Képesek-e 
annyi anyagi, szellemi és emberi erőforrás 
tőkét bevonni, hogy az elegendő legyen a 
meghirdetett célok elérésére, és magának a 
szervezetnek a fenntartásához? Képesek-e a 
külvilág számára hitelesen bemutatni 
tevékenységüket és ez által mindhárom 
szférából szövetségeseket és támogatókat 
találni ügyük és szervezetük számára? A 
Gyöngyösi Otthon Segítünk Alapítvány 
kezdeményezésére, NEA támogatással 
elindult – „ALMAVIRÁG” ÖSSZEFOGÁS 
PROJEKT - ezekben a kérdésekben kíván 
folyamatosan segíteni programsorozatával.  

Már négy alkalmon vannak túl, és 
közeledik újabb két nap, amikor a civil 
szervezetek vezetőit, helyetteseiket, 
valamint aktív tagjait, a civil szervezetekkel 
együttműködő intézmények, vállalkozások, 
cégek képviselőit, és a civil szervezetek 
munkáját közelebbről megismerni kívánó 
személyeket hívják, várják a projekt 
szervezői.  

Egy nyitónappal kezdődött a 
programsorozat még 2012 decemberében, 
majd 2013. február 2-tól február 23-ig, egy 
nyolc modulból álló képzéssel folytatódott, 
ami tükrözte, hogy a civilszervezetek fontos 
társadalmi funkciót töltenek be, s a nyugat-
európai mintákat figyelve egyre nagyobb 
szerepük lesz az élhető társadalom 
építésében. A szervezők úgy gondolták, 
hogy ezt a szerepet azonban csak a jól 
működő és a közösség felé jól kommunikáló 

szervezetek tudják ellátni, ezért speciális 
módon vezették a modulokat: több 
szakember tapasztalatát, tudás-esszenciáját 
interaktív módon, moderált beszélgetés és 
kérdés-felelet formában adták át. A képzés 
nagy érdeklődésre tartott számot, a nyolc 
modul alatt közel száz ember kapott 
valamilyen impulzust az összefogás 
törekvéseiből. Mátrafüredről is többen 
voltak a képzésen, sőt, a mátrai 
idegenforgalmat csak Mátrafüred képviselte 
(Mátrafüredért Természetvédelmi és 
Turisztikai Alapítvány).  

A képzési folyamat március 23-án Civil 
Nappal folytatódott, ami nagyon színes 
képet adott Gyöngyös és kistérsége civil 
életéből. A megnyitót Mádiné Pix Judit, a 
GYOSA vezetője; Mihalik József, a 
CivilHáz vezetője és Bozsik István – a 
civileket valóban a szívén viselő – 
alpolgármester mondta. A rossz idő ellenére 
sok meglepetés is volt, néhány példa: 
Acélhang Dalkör és a Bene-Egylet 
hangulatos műsora, a Gyöngyösi Mazsorett 
Csoport produkciója; Fergeteges Gangnam 
Style Táncshow, rock együttesek lírai- és 
fajsúlyos dalai. Debütáltak Liszkai Levente 
Péter és Székely Balázs 11 éves tanulók, 
akik saját rap-szerzeményeiket adták elő 
DEOB Együttes néven. Életük első 
fellépését bíztató vastapssal jutalmazták. A 
legkisebbeknek kézműveskedésre volt 
lehetőségük és a húsvét jegyében készítettek 
díszeket. 

A képzéseknek folytatódniuk kell, hiszen 
a civilekről alkotott kép jelenleg a 
társadalomban nem egyértelmű, valamint a 
vállalkozások ma Magyarországon még 
nem rendelkeznek megfelelő adományozási 

kultúrával, nem tekintik a civilszervezeteket 
egyenrangú partnereknek. Ennek a képnek a 
változása csak úgy lehetséges, ha a 
civilszervezetek munkatársai nyilvános 
szerepléseik és egyéni tárgyalásaik során is 
a profizmust, a szaktudást érzékeltetik a 
kommunikációjukban. Valódi, működő 
partnerkapcsolat csak akkor érhető el, ha 
maguk a civilszervezetek is átesnek egy 
belső tudati változáson, s a kérés 
kommunikációja helyett az együttműködést, 
a partnerkommunikációt helyezik előtérbe – 
amely nem megy egyik pillanatról a 
másikra. Így tehát nem áll meg az 
„ALMAVIRÁG” ÖSSZEFOGÁS 
PROJEKT, folyamatosan küldik majd a 
feliratkozóknak a programokat, 
tudnivalókat, hiszen igény van arra is, hogy 
újra találkozzanak a képzés előadóival, 
valamint más civil vezetőkkel, 
tapasztalatcsere céljából.  

A visszajelzések alapján a 8 modul közül 
kiemelkedett a negyedik, aminek a témája a 
„civilszervezetek helye és szerepe a 
társadalomban” volt. Bárdos Ferenc 
elismert civil-szakértő, és Bozsik István 
alpolgármester adott itt helyzetképet és 
persze hasznos instrukciókat. A Fekete 
Gábor által generált civil-protokoll is 
sokaknak elnyerte a tetszését, itt volt a 
legtöbb nevetés - de az összes többi 
témakörnek is megvolt a maga „miben volt 
a legjobb” mutatója. 

Aki szeretne civil vezetőknek, lelkes 
tagoknak szóló információkhoz jutni, 
iratkozzon fel az „ALMAVIRÁG” 
ÖSSZEFOGÁS PROJEKT címlistájára, 
örömmel várják!  
almavirag.osszefogas@gmail.com  

Aradi Mária 
A Szakma Kiváló Tanulója Verseny a Mátra Szakképző Iskolában 

 
Évente más-más iskola 

szervezésében került ez 
évben Mátrafüreden 
megrendezésre 2013. április 
13-20-ig. Az erdészeti 

szakmunkástanulóknak 
rendezett verseny írásbeli, 

szóbeli és gyakorlati részből állt, ami igen 
igényesen összeállított versenyszabályzat és 
feladatsor alapján történt. A 
versenybizottságot a környékbeli 

erdőgazdaságok szakmai vezetői 
képviselték.  

A tanulók négy szakmai intézményből, 
összesen húszan, képviselték iskolájukat. 
Csapat és egyéni versenyben mérették meg 
magukat. Amennyiben az egyéni versenyző 
elérte a 70%-os teljesítményt, szakmunkás 
bizonyítványt kaphatott a verseny szabályai 
alapján. A versenyelnökség megítélése 
szerint is az írásbeli és szóbeli feladatok 
nehezek voltak, így a tanulók 50% körüli 

teljesítményt értek el. A gyakorlati 
vizsgafeladatok között szerepelt fadöntés, 
állománytisztítás jelölés, munkagéppel való 
közelítés, motorfűrészelés. 

Az összetett első helyet ásotthalmi tanuló 
érte el, jutalma egy Husquarna motorfűrész 
volt. A mátrafüredi csapat gyakorlati 
összesítésben I. helyezést ért el, akik 
motorfűrészes munkavédelmi eszközöket 
kaptak eredményük elismeréséül. 

Szuromi László 
 

Farkasmály története (Befejező rész) 
 

A pincesor 
területi 

elrendezése: 
a farkasmályi 
szőlők 1750-
ben lettek 
ültetve. Egy 
részét már 
eltüntette az 
uniós kivágási 

támogatás, de a mai napig képesek érmes 
borokat produkálni. A Sárhegy lábánál a 

vulkanikus talaj kiváló lehetőségeket 
biztosít ehhez.  

A farkasmályi pincesor a Mérges - patak 
mély völgyében fekszik. A pataknak a keleti 
partján a Sárhegynek messze elnyúló lába 
végződik, és ott egy függélyesen meredek 
sziklafalat képez, amely néhol 5-6 méter 
magas. Ezek a sötétkékszínű trachit 
sziklafalak nem mesterségesen vannak 
levágva, hanem vulkanikus eredetű 
természetes telérképződmények. A patak 
partján önként kínálkoztak pincefúrásokra. 
A pincék legtöbbje egyenes ágú, de találunk 

közte Y alakút és több végződik teremben, 
vagy össze van kötve folyosóval. Az első 
pincék tekintélyes méretűek, hosszuk eléri 
az 50 métert, belmagasságuk a 4 métert. 
A felső részen lévő szép platánfákat 
többnyire a Farkasmály remetéje, Balla 
Antal 1836-ban ültette. A négy fa közül 
három még a mai napig jó egészségnek 
örvend. A felső rész pincéinél sokkal 
nagyobb az előtér, mint az alsó részen, ez is 
lehet az oka, hogy a legnépesebb 
mulatságokat és víg szüreteket itt tartották, 
főleg az 1850-’60-as években. Egy ilyen 
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szüreti mulatságot 1855-ben Spetykó 
Gáspár híres gyöngyösi költő is megénekelt. 
Sokszor mulattak ott a két Vachott, Sárossy 
Gyula, Zalár József és más híres emberek.  

Az 1890-es években a diákmajálisoknak 
is kedvelt színhelye volt. A világháborúk 
alatt több ezer ember számára jelentett 
oltalmat a harcok elől, melynek emlékét a 
pincesor közepén állított Máriácska szobor 
hirdeti. 

Az 1900-as évek: a pincesor fénykorát a 
két világháború között élte, amikor 
Gyöngyös a szőlő és a bor városának 
borkereskedelmi központja és mulató, 
szórakozó övezete volt. Céh 

mesterségenként érkeztek, főként a szüreti 
időszakban, hogy a présházak előtt dalolva 
köszöntsék az új évjárat gyümölcsét. Ezt a 
felemelkedést törte meg a második 
világháború, amikor 8 ezer ember talált 
menedéket a Mátra hegyvonulatánál hosszú 
ideig megálló front harcai elől. Ekkor érte 
bombatalálat a pincesor végén lévő 
szállodát, ami ennek következtében 
semmisült meg teljesen. Az államosítás 
utáni időszak nem kedvezett a magyar 
szőlőtermesztésnek, különösen nagy károkat 
szenvedett a farkasmályi terület, hiszen az 
1990-es évek elejére elhanyagolt kies 

völgyként már csak a pincelyukak hirdették 
egykori élet nyomait.  

Újbóli fejlődése a privatizáció után indult 
meg, és jelenleg is zajlik. Budapesthez való 
közelsége és a jelenlévő boros gazdák 
megbízhatósága növeli értékét, kiegészítve 
az első benyomás hatásával, hogy egy 
teljesen más világba csöppent a látogató.  

A farkasmályi pincesor közel 250 éves 
történelmét a többszöri hanyatlás 
felemelkedés jellemzi, s hogy az utóbbi 
maradjon érvényben, látogasson el hozzánk 
minden évben és kóstolja meg az új évjárat 
zamatát! 

 Nagy Imre 
Regélő Borház Csárda: 3200 Gyöngyös-Farkasmály 24. pince; www.regeloborhaz.hu 

Rendszeres programkínálatunk elérhető: www.hotelsziluett.hu weboldalon. 
 

RÖVID HÍREK, INFORMÁCIÓK

EMLÉKTÚRA 
2013. április 14-én került megszervezésre a Tormay emléktúra, melyet 
Szőke György vezetett. Az Ózon Hotel parkjában elhelyezett 
emlékoszlopnál Jobbágy Éva, a Tormay Kör alapítója mondott 
megemlékező beszédet, majd a hotel tulajdonosa-Hoffman úr-
megvendégelte a résztvevőket. A túra egyik állomásán-a Szent László-
forrásnál-került sor a tesztkérdések kitöltésére, melynek nyertese 
Kovács János volt, Monorról. Sajnos, a Meseházhoz nem jutottak el a 
túrázók, mert a tulajdonos nem járult hozzá. A program befejezéseként a 
társaság megtekintette a Református üdülőben látható helytörténeti 
kiállítást, és Budainé Tarjék Judit intézményvezető lelkész szíves 
vendéglátásának örvendhetett.  
NAPKELET 
A Vachott Sándor Városi Könyvtár felvállalta a Napkelet című folyóirat 
digitalizálását, melyet Klebelsberg Kunó alapított és fő szerkesztője 
Tormay Cecil volt. A már elkészült számok hozzáférhetők az 
epa.oszk.hu weboldalon.  
TRIANON 
2013. június 13-20-ig Trianoni Emlékhetet rendeznek a Református 
üdülőben, délutánonként. Neves előadóktól hallgathatnak előadásokat a 
trianoni békediktátumról, Horthy Miklós kormányzóról, Tormay 
Cecilről és másokról. 
GENOVÉVA FODRÁSZAT 
Szeretettel várom vendégeimet új helyszínen. Mátrafüred, Béke út 4. 
(Takarékszövetkezet mellett). Antal Éva M: 0630/44-789-44 
EGYÉB SZOLGÁLTATÁSOK A POSTÁN 
PostaNyugdíj Program (egyhavi díj ajándékba), PostaFészek Őr 
(otthonbiztosítás), PostaÉrték Őr (életbiztosítás). Megtakarítás, bonus, 
kedvezmények! Bővebb felvilágosítás a mátrafüredi postán. Chibo kávé 490 Ft, 
Sindy papírzsebkendő 130 Ft, Balaton szelet 90 Ft, akciós DVD-k 299 és 699 Ft-
ért. Utasbiztosítás, elektronikus mobil feltöltés.  
LÉLEKGYÓGYÁSZAT 
Önfejlesztés, masszázs. Cserta Zoltán: 0670/584-56-03 
TELEHÁZ 
Grassalkovich Anna természetfotóiból láthatnak kiállítást, valamint 
Vilcsek Katica mindig megújuló gyöngy ékszereiből. 
PIZZALAND  
Húszféle helyben sütött pizzák házhozszállítással a Landor Büféből 12-
22 óráig: 0620/2610-544 

 
KÖRNYEZETÜNK VÉDELMÉBEN 
Mátrafüreden, mint klimatikus gyógyhelyen, komoly gondot okoznak 
azok a lakók, akik vegyes tüzelésű kazánjaikban szemetet, műanyagot és 
más nem oda való dolgot égetnek el. A fűtésből eredő 
környezetszennyezésről a törvény rendelkezik, tudtuk meg a Gyöngyösi 
Járási Hivatal kormánytisztviselőjétől, Dr. Kovács Norberttől, aki az 
alábbi tájékoztatást adta: a 306/2010.(XII.23) számú kormányrendelet 
rendelkezik a levegő védelméről. Papír, veszélyesnek nem minősülő 
kezeletlen fahulladék, szén kivételével minden más anyag háztartási 
berendezésben történő égetése TILOS!  A kiszabható maximális bírság: 
300 000 Ft. 
ZÖLDHULLADÉK 
Zöldhulladék közterületen, erdőszélen való elhelyezése - Dr. Szemes 
Paula tájékoztatása szerint - egyidejűleg kétféle bírságot von maga után: 
szabálysértésért 30 ezer forintot, hulladék lerakás címén 50 ezer forintot 
szabhatnak ki. Gyöngyösön, a Szennyvíztelep bejáratánál elhelyezett 
konténerbe, éjjel-nappal, ingyen elhelyezhető zöldhulladék. 
A TISZTA MÁTRÁÉRT 
2013. május 11-én (szombaton), a Kékes Turista Egyesület 
szervezésében szemétgyűjtés lesz. A füredieknek a Hegyi Sportok 
Bázisán lesz a találkozó reggel 8.30-kor. 
FÖLD NAPJA 
A 24-es főút mentén gyöngyösi iskolások, Mátrafüredről a Mátra 
Szakképző Iskola diákjai a Föld Napján szemetet gyűjtöttek, melybe 
besegített a Mátrafüredi és a Parádfürdői Erdészet is. Gyöngyöstől a 
parádsasvári elágazóig és Kékestetőig takarítottak, melyet a Mátra 
Volán is támogatott, a diákokat ingyen szállította a helyszínekre, tudtuk 
meg Benkő Béla TDM menedzsertőt, aki arról is tájékoztatott, hogy 
végre lesz Mátrafürednek új turistatérképe.  
KÖZTERÜLET 
A közterület felügyelet minden héten két alkalommal (kedden és 
csütörtökön) Mátrafüreden van. Észrevételeikkel bátran forduljanak 
Szoó Gyula (0670/866-95-97) és Nyíri László közterület felügyelőkhöz.  
IGAZI TEJ 
Minden hétfőn, szerdán és pénteken termelői, teljes értékű nyers tej, 
tejföl, túró házhoz szállítása. Móczár Imre: 06-20/55-49-795 
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A Benei Krónika valamennyi számát elolvashatják az Országos Széchenyi Könyvtárban, a Vachott Sándor Városi Könyvtárban, valamint 
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